
SF Rudersdal, ændringer til budget 2024- 2027 

 

Skat og økonomisk ramme 

Kommunens økonomiske ramme er stram, og vi skal gennemføre en række besparelser for 

at få det til at hænge sammen. Vi risikerer, at det primært går ud over den velfærd, vi kan 

tilbyde den enkelte borger. Vi ser også ind i potentielt stigende energiprisstigninger, behov 

for klimatiltag ud over de allerede planlagte, udgifter til flere ældre og udfordringer vedr. 

fjernvarme.   

Derfor er der brug for, at vi – mens vi har muligheden for det – sætter skatten op inden for 

den tilladte ramme. Det har den konsekvens, at en mindre del af det beløb, vi får ind på 

højere skat, går til udligning til andre trængte kommuner, men langt størsteparten af 

beløbet bliver i Rudersdal kommune.  

SF forholder sig til de foreslåede besparelser i det såkaldte handlingskatalog. Her ser vi på de 

konsekvenser eventuelle besparelser vil have på den enkelte borger, og da kulturområdet 

blev ramt hårdt ved sidste års budgetlægning, er det ikke her, vi forventer at finde mange 

penge. Vi er naturligvis glade for, at der her ikke skal findes nær så store beløb, som først 

antaget. Vi ønsker heller ikke besparelser på børn og unge samt specialområdet, som vi 

ligesom mange af de andre partier også ønsker at frede. 

På trods af behovet for besparelser foreslår SF en række projekter på både service og anlæg, 

da vi prioriterer visse områder. Det betyder naturligvis, at vi må finde pengene et andet 

sted. Det gør vi også. Vi ser på kommunens samlede IT-udgifter og en række andre 

projekter, som vi gerne ser realiseret, men som skal udskydes for at give plads til andre 

projekter, som vi mener er mere presserende. Vi vægter klima og miljø højt, ligesom vi 

prioriterer nogle tiltag, som særligt tilgodeser børn, cyklisme og almene boliger.  

Befolkningsudvikling 

Ifølge befolkningsprognose 2022-2034 falder andelen af borgere mellem 26 og 59 år frem 

mod 2033. Samtidig øges antallet af ældre markant, og der er en svag stigning i antallet af 

børn mellem 0 til 15 år. Alt andet lige betyder det en stigning i udgiften til ældre og 

børn/unge, mens antallet af borgere, der betaler skat falder.  

For at ændre det billede skal vi se på flere faktorer: antal og pris på boliger, skoler, 

daginstitutioner, kultur – og idrætstilbud, der kan tiltrække nye borgere, infrastruktur og 

lokale faciliterer, der gør det attraktivt at bo i kommunen.  

Ligeledes skal kommunen tilbyde ordentlige livsbetingelser for ældre, for folk med handicap 

og for sårbare børn og unge og deres familier. Der er allerede i budgettet afsat midler til 

forskellige tiltag her.  

Klima og miljø skal tænkes ind i alle beslutninger og handlinger. Der er vedtaget en 

klimahandlingsplan, som sætter rammerne for det arbejde frem mod 2030, ligesom der 

ligger planer for vandmiljø, biodiversitet og vild natur. Implementeringen skal ske både i 



kommunalt regi, hos borgerne og i et samarbejde mellem kommune, borgere og erhvervsliv. 

Vi skal vedblive med at udvikle områder for bedre klima og miljø, fx med sikring af 

grundvand og forbedringer inden for cirkulær økonomi. 

Holte Bymidte, omkring rundkørslen ved Dronninggårds Alle, lider af hyppige 

oversvømmelser. SF foreslår derfor, at der etableres et regnvandsbed omkring rundkørsel 

og parkeringsarealet ved siden af. Løsninger kan være med til at give Holte Bymidte 

attraktive, rekreative arealer omkring regnvandsopsamling og de grønne arealer i 

tilknytning.  

SF ser nogle mulige synergier mellem en målrettet indsats på biodiversitetsområdet og de 

sociale fællesskaber i kommunens 4.200 almene boliger, såvel som i de kommunale 

institutioner med større udlagte græsplænearealer.  

En nylig gennemført pilotundersøgelse af bæredygtig trivsel i almene boliger i kommunen 

konstaterer, at indsatsen på biodiversitetsområdet er minimal og kun i meget ringe grad 

involverer beboerne. Erfaringerne fra biodiversitetsindsatser rundt om i Danmark tyder på, 

at omlægning af græsplæner og monokultur rosenbede til langt mere farverige og insekt- og 

dyrevenlige miljøer er noget, der kan aktivere og styrke fællesskabet blandt beboerne.  

Undersøgelsen konstaterer, at omfanget af fælles aktiviteter er for nedadgående, samtidig 

med at boligselskaberne af sparehensyn har reduceret antallet af viceværter og servicefolk, 

hvilket udelukker mere arbejdskrævende udenomsarealer i de eksisterende rammer. 

Kommunale midler til beboerbestyrelserne kan også gøre arbejdet i bestyrelserne mere 

interessant og tiltrække flere frivillige. Undersøgelsen viser, at beboerne langt hen ad vejen 

løfter de sociale udfordringer, de møder, men at der ikke foregår nogen omfattende 

integrationsindsats. Kommunen har tidligere ansat to boligsociale medarbejdere til 

varetagelse af de integrationsudfordringer som et øget antal flygtningefamilier i almene 

boliger udgør.  

SF foreslår ansættelse af en medarbejder til fremme af en boligsocialindsats med særligt 

fokus på biodiversitetsområdet.  

SF foreslår desuden, at der oprettes en pulje til rådgivning af alle boligejendomme til 

opsætning af solceller. Puljen kan fx tilbyde at betale halvdelen af udgiften til en rådgiver.  

SF foreslår også, at der etableres solceller på kommunale tage.  

Desuden skal resten af kommunens busser udskiftes med eldrevne busser.  

Grundvand, søer og vandløb er områder, som er vigtige for vores sundhed og trivsel og for 

biodiversitet. Der er afsat penge til både søer og vandløb, men ikke i et omfang, som virkelig 

rykker. Derfor foreslår SF, at vi gør en større indsats her, og at vi undersøger, hvordan vi 

bedre kan beskytte vores grundvand.  

Boliger skal udvikles og bygges. Almene boliger skal være med til at trække flere borger til 

kommunen. SF foreslår, at der afsættes en grundkapital til dette formål, og at nye boliger 

indgår i planlægningen af en mindre fortætning i kommunens byer.  



SF ønsker, at vi understøtter udvikling af fleksible, bæredygtige boligformer, hvor flere 

generationer eller flere familier kan leve sammen, og at boligerne giver mulighed for at 

vælge den grad af samvær, de enkelte ønsker sig.  

Skolerne i Rudersdal har været igennem en større forandringsproces. Der er allerede afsat 

midler til bl.a. styrket ledelse, nedsat undervisningstid, indretning af fremtidige 

læringsmiljøer og ekstraordinær renovering af skolerne.  

SF foreslår, at der afsættes yderligere midler til skolernes udenomsarealer med fokus på 

mere biodiversitet og opgradering af legepladser og opholdsarealer. Her er allerede afsat ca. 

5 mio. kr. til vedligeholdelse af udenomsarealer.   

SF ønsker også, at pædagogerne skal sikres mere forberedelsestid sammen med lærerne.  

Daginstitutioner er vigtige for børns og unges trivsel og for forældres lyst til at bo i 

kommunen. Normeringer skal være de bedste og de fysiske rammer leve op til et 

kvalitetskrav, samt indbyde til leg og kreativitet. Der er bygget nye børnehuse af høj, 

bæredygtig kvalitet.  

Minimumsnormeringer er indført på niveau af Danmarks statistik, og det skal fortløbende 

sikres, at de fungerer på institutionsniveau og forbedres, så det i fremtiden er muligt i 

højere grad at indføre reelle minimumsnormeringer, hvor ledelsestid etc. ikke medtages i 

beregningerne. 

Der er afsat midler til fælles uddannelse i budgettet. Muligheden for opkvalificering og 

videreuddannelse er vigtig for at tiltrække og beholde dygtige pædagoger i kommunen.  

SF ønsker, at der afsættes midler til at benytte sig af fx huskunstnerordning eller tilsvarende 

til inspiration til kreativ udfoldelse på den enkelte institution. 

Og at der afsættes pulje til skovbørnehaver. 

Desuden bør der ansættes flere pedeller til at varetage de vedligeholdelsesopgaver, der 

opstår i en institution. Det giver nærhed og er nemt at administrere. I dag er der ansat 2 til i 

alt fem områder. SF foreslår, at der ansættes yderligere 3, så hvert område har sin faste 

medarbejder.  

Kultur og idræt skaber gode fritidsmuligheder for borgerne. Det er også med til at give børn 

og unge bedre trivsel. Derfor er det vigtigt, at vi investerer i tiltag, der giver børn og unge 

gode muligheder for både at deltage i kunst- og kulturelle aktiviteter samt i et ikke-

konkurrenceorienteret idrætsliv.  

SF foreslår, at der afsættes penge til en ny Holte hal. 

SF foreslår også, at ønsket fra en gruppe unge om en boulderbane i en bygning i enten Holte 

eller i Birkerød imødekommes.  

SF ønsker desuden, at det undersøges, hvordan der de fysiske betingelser for de kulturelle 

aktiviteter på Mariehøjcentret kan optimeres.  



Infrastruktur er afgørende for mobiliteten, så kommunens borgere nemt kan komme rundt 

både inden for kommunens grænser og ud af den. De konstante besparelser på den 

offentlige trafik udhuler brugen af den med det til følge, at den private bilisme er 

eksploderet. Det betyder, at køerne på vejene ind og ud af København er blevet lange og 

langsommeligere, og at der er store udfordringer med at have tilstrækkelig med 

parkeringspladser til borgernes store bilpark.  

Cyklisme og offentlig transport er med til at mindske udledning af CO2 og er altså en stor 

faktor i, at vi lykkes med at komme i mål med vores ambition for nedbringelsen af 

udledningen.  

SF foreslår, at der indrettes cykelhubs ved relevante bus- og togstationer for at gøre det 

mere attraktivt at cykle, og at der etableres cykelsti i Holte Midtpunkt på Rønnebærvej. 

SF foreslår også, at der indkøbes el-busser til erstatning for de fossile busser.  

 

 

Service 

1000 kr.  

Service 2024 2025 2026 2027 

Analyse af reelle 
minimumsnormeringer 

200    

Huskunstnerordning i 
daginstitutioner 

100  100 100 100 

Bedre forberedelsestid 
til pædagoger sammen 
med lærerne 

1.000 1.000 1.000 1.000 

Skovbørnehaver 500 500 500 500 

Pedelordning 750 750 750 750 

Fremme af boligsocial 
indsats 

600 600   

Rådgivning til 
opsætning af solceller 

200 200   

Klimaråd 10 10 10 10 

Biodiversitet på 
skolers 
udenomsarealer 

1.000 1.000 1.000 1.000 

Rent grundvand, 
analyse 

250    

Fleksible boliger, 
analyse 

1.000    

Analyse af 
Mariehøjcentret 

1.500     

I alt 7.110 4.160 3.360 3.360 



Anlæg 2024 2025 2026 2027  

Opsætning af 
solceller på 
kommunale 
tage 

    Samlet 
investeringsramme 
5.000 

Regnvandsbed, 
Holte 
Midtpunkt 

    Samlet 
investeringsramme 
10.000 

Rene søer og 
vandløb 

2.000 2.000 2.000 2.000  

Eldrevne busser 4.000 4.000 4.000 4.000  

Almene boliger, 
grundkapital 

 3.000    

Boulder klub 600     

Opgradering af 
legepladser og 
opholdsarealer  

1.000 1.000 1.000 1.000  

Holte Hal 3      Samlet 
investeringsramme 
20.000 

Cykelhubs     Samlet 
investeringsramme 
4.000 

Cykelsti, 
Rønnebærvej 
Holte Bymidte 

4.000     

I alt samlet 11.600 10.000 7.000 7.000 39.000 

 

Til finansiering af ovenstående forslag, vil SF bl.a. se på behovet for det meget store beløb, 

der samlet set er afsat til IT og personaleadministration igennem hele budgettet.  

Samlet oversigt over udgifter til IT, digitalisering, iPads og administration af personale og 

digitalisering med sidehenvisning i budget 

 2024 2025 2026 2027 

Digitaliseringsprojekt-
Infrastruktur på 
skolerne 
s. 141 

   520 

Børne- og 
skoleudvalgets IT-pulje 
s. 141 

5.063 5.063 5.044 4.970 

Udskiftning af iPads i 
Dagtilbud 
s. 156 

455 437 455 455 



Fælles IT-udgifter, 
Ældre 
s. 168 

2.731 2.731 2.731 2.731 

Fælles IT-udgifter, 
Voksne med særlige 
behov 
s. 182 

382 382 382 382 

Admin. af Personale og 
Digitalisering 
s. 203 

85.710 85.710 85.710 85.710 

Admin. af Personel og 
Digitalisering 
s. 204 

55.272 55.284 55.284 55.284 

Drift og vedligeholdelse 
af IT 
s. 204 

48.044 48.056 48.056 48.056 

Personale og 
Digitalisering  
s. 206 

56.583 56.583 56.583 56.583 

IT  
s. 206 

13.876 13.876 13.876 13.876 

Digitaliseringsprojekter 
s. 209 

204 208 0 0 

Digitaliseringsprojekter, 
monopolbrud 
s. 209 

0 1.837 311 311 

Digitaliseringsprojekter, 
snitfladeudgifter 
s. 209 

244 190 183 396 

Digitaliseringsprojekter 
– Sektorbeskrivelse 
s. 209 

189 512 363 362 

Digitaliseringsprojekter 
– Rudersdal.dk 
s. 210 

142 0 0 0 

Digitaliseringsprojekter 
– Opgradering 
Supermoon 
s. 210 

54 0 0 0 

IT-investering og 
sikkerhed 
s. 210 

4.225 20.241 0 0 

 

Desuden vil der være prioriteringer, hvor det kan være nødvendigt at udskyde gode 

projekter til fordel for projekter, der lever op til en målsætning på klima- og miljøområdet 

el.a. 


